

ACTION

A BULLETIN FROM THE NATIONAL ACTION COMMITTEE ON THE STATUS OF WOMEN

WHICH WOMEN'S GROUPS, IF ANY, SHOULD RECEIVE FEDERAL GOVERNMENT FUNDING AND WHY?

Which women's groups, if any, should receive federal government funding and why is certainly a hot issue in Ottawa these days. Now there is an opportunity for all of us to join in the discussion by making our views known to the House of Commons Standing Committee on the Secretary of State. This Committee is planning to write a report by June which may drastically affect the future of the Women's Program.

FIRST, SOME HISTORY.

Last November, R.E.A.L. Women came to Ottawa for their annual lobby of the Progressive Conservative and Liberal parties. During the meetings, the chair of the House of Commons Standing Committee on Secretary of State suggested to R.E.A.L. Women that they formally request to meet his Committee to relay their concerns about the federal funding of women's groups.

WHY IS THIS STANDING COMMITTEE IMPORTANT TO US?

It is mandated to review and report on "the program and policy objectives of the (Secretary of State) department and its effectiveness..." and further, "other matters relating to...the department, *as the committee deems fit.*"

Seven Members of Parliament sit on the Standing Committee on Secretary of State. Because committee membership is proportionate to party representation in the House of Commons, the Standing Committee on Secretary of State numbers five Progressive Conservative members, one Liberal, and one New Democrat. They are: Geoff Scott (PC, Hamilton-Wentworth), Ricardo Lopez (PC, Chateauguay), Allan Pietz (PC, Welland), Bill Scott (PC, Victoria-Haliburton), Jean-Luc Joncas (PC, Matapedia-Matane), William Rompkey (LIB, Grand Falls-White Bay-Labrador), Margaret Mitchell (NDP, Vancouver East).

When R.E.A.L. Women met with the Standing Committee on December 11, spokesperson Gwen Landolt said that "we have grave doubts whether there should be funding to women's groups. It seems to be taking advantage of the largess of Secretary of State. That money should be going to people who need it more than we do" This is a popular point of view with some Members of Parliament. She went on to say, however, "that if the government funds then we would like to have an equal share."

At NAC's December 16th appearance before the Standing Committee (see upcoming *Feminist ACTION*), NAC stressed the crucial importance of the federal government's continuing financial support to groups which work to improve the situation of women. NAC also addressed the particular case of R.E.A.L. Women and explained why their request for Women's Program funding has met strong opposition from most women's organizations. Copies of NAC's presentation to the Committee are available in both languages from the NAC office in Toronto for \$3.00 to cover photocopying and postage costs.

Since then the Committee has asked to hear from Secretary of State David Crombie, officials from the Women's Program, and jointly, the Canadian Advisory Council on the Status of Women and the Office of the Coordinator, Status of Women.

As well, the Committee has now decided to encourage briefs and presentations from women's groups on *the objectives and funding criteria* of the Women's Program, Secretary of State.

**IT IS ABSOLUTELY ESSENTIAL
THAT YOU AND YOUR ORGANIZATION BECOME INVOLVED IN THIS PROCESS.**

DM

***** ACTION *** HERE'S WHAT YOU CAN DO *** ACTION *****

***** ASK TO APPEAR BEFORE THE STANDING COMMITTEE** by sending a letter of request to:

Mary Lee Bragg, Clerk
Standing Committee on Secretary of State
Committees and Private Legislation Directorate
House of Commons
Ottawa, Ontario K1A 0A6

Your letter can be brief, but should give some information about your organization.

PLEASE DO THIS TODAY.

The Committee expects to finish its hearings by April 15 so that it can submit a report to the House of Commons by the end of June. As well, the Committee may decide to travel throughout the country so it is important that groups from outside central Canada show immediate interest.

***** BEGIN PREPARING YOUR SUBMISSION NOW.** You are working on a very short time-line. You will want to give the Committee your suggestions in writing, whether or not they ask you to appear in person.

******* Standing Committee staff are preparing a discussion paper for the use of groups who wish to respond to the Committee's decision to review the Women's Program. Some of the questions the Committee will almost certainly ask are:

- Should the Women's Program continue to exist?
- Should the objectives and mandate of the Women's Program be modified?
- Should Women's Program funding be limited to groups working for equality for women? What is the definition of equality?
- Should all women's groups, whatever their primary focus, have access to Women's Program funding?
- Should Women's Program funding be targeted more specifically to doubly disadvantaged women?
- What changes and improvements should be made to the funding guidelines and criteria for the Women's Program?
- Are changes needed to the application process?
- What measures could be taken to make women's groups less dependent on government funding?

NAC's December 16 presentation to the Committee will be useful to you as you begin to write. You will also want to call your local or regional Secretary of State office for information on the guidelines and criteria that are now in effect. As well, you can call your NAC regional representative or staff person Marylou Murray at NAC's Ottawa office (613) 234-7062 for information and assistance.

This sounds a lot more complicated than it really is. All three political parties have expressed their commitment to the equality of women. What the government must now be made to understand is that the continuing existence of the Women's Program, with forward-looking objectives and guidelines, is an integral and essential part of that commitment.



ACTION

WOMEN'S GROUP
CCLOW/CCPEF
47 Main Street
Toronto, Ontario
M4E 2V6

WG
Février 1987
ISSN 0832-1418

UN BULLETIN DU COMITÉ CANADIEN D'ACTION SUR LE STATUT DE LA FEMME

EST-CE QUE LES GROUPES DE FEMMES DEVRAIENT BÉNÉFICIER DE L'AIDE FINANCIÈRE DU GOUVERNEMENT FÉDÉRAL? SI OUI, LESQUELS ET POURQUOI?

Est-ce que les groupes de femmes devraient bénéficier de l'aide financière du gouvernement fédéral? Si oui, lesquels et pourquoi? Voilà trois questions qui suscitent beaucoup de débats à Ottawa dernièrement. La possibilité nous est maintenant offerte de participer à ces débats en faisant connaître nos points de vue au Comité permanent du Secrétariat d'État de la Chambre des communes. Ce comité présentera un rapport au mois de juin qui pourrait influencer radicalement l'avenir des Programmes de promotion de la femme.

RAPPELONS QUELQUES FAITS

En novembre dernier, le groupe R.E.A.L. Women se rendait à Ottawa pour leur lobby annuel des Partis progressiste-conservateur et libéral. Le président du Comité permanent du Secrétariat d'État de la Chambre des Communes en a profité pour suggérer aux R.E.A.L. Women qu'elles demandent de rencontrer officiellement son comité pour faire part de leurs inquiétudes face à l'aide financière accordée par le gouvernement fédéral aux groupes de femmes.

QUE REPRÉSENTE CE COMITÉ PERMANENT POUR NOUS?

Ce comité a pour mandat d'examiner « les programmes et les politiques du ministère [Secrétariat d'État] et leur mise en application... » ainsi que « tout autre question relevant de ce ministère, *comme bon lui semble* » et de préparer des rapports.

Sept député-e-s siègent au Comité permanent du Secrétariat d'État. Comme l'affiliation politique des membres du comité doit refléter la représentation des partis à la Chambre des communes, ce comité compte cinq députés conservateurs, un député libéral et une députée néo-démocrate : Geoff Scott (PC, Hamilton-Wentworth), Ricardo Lopez (PC, Chateauguay), Allan Pietz (PC, Welland), Bill Scott (PC, Victoria-Haliburton), Jean-Luc Joncas (PC, Matapédia-Matane), William Rompkey (Lib, Grand Falls-White Bay-Labrador) et Margaret Mitchell (NPD, Vancouver-Est).

Lorsque le groupe R.E.A.L. Women a rencontré le comité le 11 décembre, leur porte-parole Gwen Landolt a déclaré qu'elle avait « de sérieux doutes quant au financement des groupes de femmes. Il me semble qu'ils profitent de la générosité du Secrétariat d'État. Cette aide financière devrait être versée aux personnes qui en ont plus besoin que nous. » C'est là un point de vue qui connaît beaucoup de faveur auprès de certains députés. Toutefois, elle devait déclarer par la suite « que si le gouvernement donne de l'aide, nous aimerions en recevoir une part *égale* ».

Lors de sa rencontre avec le comité le 16 décembre 1987 (voir le prochain numéro d'*ACTION féministe*), le CCA a souligné qu'il était d'une importance critique que le fédéral continue d'offrir une aide financière aux groupes qui tentent d'améliorer la condition des femmes. Le CCA s'est également arrêté au problème particulier des R.E.A.L. Women en expliquant pourquoi leur demande aux Programmes de promotion de la femme avait été fortement opposée par la plupart des groupes de femmes. On peut se procurer le mémoire du CCA en s'adressant au secrétariat du CCA (3 \$ l'exemplaire, manutention et frais de poste compris).

Depuis, le comité a convoqué le secrétaire d'État David Crombie et les responsables des Programmes de promotion de la femme ainsi que le Conseil consultatif canadien de la situation de la femme conjointement avec le Bureau de la coordonnatrice de Condition féminine Canada.

De plus, le comité a aussi décidé de solliciter des mémoires et des témoignages de groupes de femmes sur *les objectifs et les critères d'éligibilité* des Programmes de promotion de la femme du Secrétariat d'État.

**IL EST ABSOLUMENT ESSENTIEL
QUE VOUS ET VOTRE ORGANISATION PARTICIPIEZ À CETTE CONSULTATION.**

*** * * ACTION * * * CE QUE VOUS POUVEZ FAIRE * * * ACTION * * ***

***** DEMANDEZ DE COMPARAÎTRE DEVANT LE COMITÉ PERMANENT** en écrivant à :

Mary Lee Bragg, greffière
Comité permanent du Secrétariat d'État
Direction des comités et de la Législation privée
Chambre des communes
Ottawa (Ontario) K1A 0A6

Votre lettre peut être succincte, mais elle doit donner des renseignements sur votre groupe.

S.V.P. FAITES-LE AUJOURD'HUI MÊME.

Le comité terminera ses audiences d'ici le 15 avril afin qu'il puisse remettre son rapport à la Chambre des communes avant la fin de juin. De plus, comme le comité pourra décider de tenir des audiences publiques régionales, il est important que les groupes situés à l'extérieur du Canada central manifestent immédiatement leur intérêt.

***** COMMENCEZ DÈS AUJOURD'HUI À PRÉPARER VOTRE PRÉSENTATION.** Les délais sont très serrés. Envoyez vos suggestions au comité, peu importe s'il vous demande ou non de comparaître.

******* Le personnel du comité prépare un document à l'intention des groupes qui désirent répondre à la décision du comité d'examiner les Programmes de promotion de la femme. Il est certain que le comité étudiera les questions suivantes :

- Les Programmes de promotion de la femme ont-ils encore une raison d'être?
- Faut-il modifier les objectifs et le mandat de ces programmes?
- L'aide financière accordée dans le cadre de ces programmes doit-elle être limitée aux groupes qui font la promotion de l'égalité de la femme? Que veut dire le mot égalité?
- Est-ce que tous les groupes de femmes, peu importe leurs objectifs, doivent avoir accès à l'aide financière accordée dans le cadre de ces programmes?
- Est-ce que l'aide financière accordée par ces programmes doit viser plus directement les femmes qui souffrent d'un double désavantage?
- Quels changements et améliorations doit-on apporter aux critères et aux lignes directrices pour l'octroi d'aide financière dans le cadre de ces programmes?
- Faut-il apporter des changements au processus de demande?
- Quelles mesures doit-on prendre pour rendre les groupes de femmes moins dépendants de l'aide financière du gouvernement fédéral?

Le mémoire que le CCA a soumis au comité le 16 décembre dernier peut vous aider à préparer le vôtre. Vous pouvez également entrer en communication avec le bureau local ou régional du Secrétariat d'État pour obtenir des renseignements sur les critères et les lignes directrices présentement en vigueur. De plus, vous pouvez appeler votre représentante régionale du CCA ou Marylou Murray qui travaille au bureau du CCA à Ottawa (613) 234-7062 si vous désirez de l'aide ou des renseignements.

Cela semble très compliqué? Pas vraiment. Les trois partis politiques ont pris un engagement en faveur de l'égalité des femmes. Ce qu'il faut maintenant expliquer au gouvernement, c'est que les Programmes de promotion de la femme du Secrétariat d'État, forts d'objectifs et de lignes directrices orientés vers l'avenir, doivent continuer à exister car ils sont un élément essentiel et indispensable de cet engagement.

COMITÉ CANADIEN D'ACTION SUR LE STATUT DE LA FEMME

344, rue Bloor ouest, bureau 505, Toronto (Ontario) M5S 1W9 (416) 922-3246 [A.T.M.E.]

